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Eindhoven, 23 maart. Het be-
sluit om schaalvergroting in de
veehouderij een halt toe te roepen
is historisch en tegelijkertijd
slechts een begin. Dat zeggen drie
wetenschappers over de beslissing
die de provincie Noord-Brabant
afgelopen vrijdag nam. De weg
naar een duurzamere veehouderij
is ingezet.

Gé Backus, hoofd Consument
en Gedrag aan Wageningen Uni-
versity en het Landbouwecono-
misch Instituut: „Het besluit
vormt een breuk met het verleden.
Het stopt snelle schaalvergroting,
maar daarmee zijn onderliggende

problemen niet meteen opgelost.”
Burgers vinden de moderne be-

drijfsvoering van veehouders strij-
dig met dierenwelzijn. Ze vinden
grote stallen lelijk en maken zich
zorgen om het milieu, zegt Bac-
kus. Maar als ze in de supermarkt
bij de vitrine staan, bepalen
smaak, gezondheid, prijs en ge-
mak welk stukje vlees zij kopen.
Milieu en dierenwelzijn spelen op
dat moment geen rol.

Backus: „Zo komen boeren in
een spagaat terecht.” Economi-
sche wetmatigheden dwingen hen
tot schaalvergroting. Maatschap-
pelijke druk zorgt ervoor dat de
overheid de mogelijkheid tot
schaalvergroting blokkeert.

Volgens Backus zijn er twee op-
ties. „Of de Nederlandse markt
verduurzaamt de komende jaren.
Of de veehouderij verplaatst zich
noodgedwongen naar Denemar-
ken en Duitsland, waar schaalver-
groting wel is toegestaan. En met
dat laatste schieten we niets op.”

Leo den Hartog snapt dat de

provincie, onder maatschappelij-
ke druk, wil bewerkstelligen dat
boeren duurzamer gaan produce-
ren. Hij is directeur Onderzoek en
Ontwikkeling bij diervoederfabri-
kant Nutreco en bijzonder hoogle-
raar bedrijfsontwikkeling in de
veehouderij aan Wageningen Uni-
versity. „Maar duurzaamheid be-
reik je niet door veehouderijen te
verbieden te groeien.”

Duurzaamheid bereik je vol-
gens Den Hartog door binnen de
Europese Unie afspraken te ma-
ken over milieu en dierenwelzijn.
„Als we bedrijven geen ruimte ge-
ven om te groeien, kunnen ze niet
investeren in duurzaamheid en
houden ze het niet vol.”

„Onzin”, zegt Jan Douwe van
der Ploeg, hoogleraar transitiestu-
dies aan Wageningen University.
„Dat argument gebruiken var-
kenshouders al dertig jaar om
schaalvergroting door te drukken.
Klassieke sabotage. Denk je nu
echt dat boeren als gevolg van dit
provinciaal besluit massaal gaan

stoppen? Nee, natuurlijk niet.”
Hij vindt de rem op schaalver-

groting prima en onvermijdelijk.
De krachtsverhoudingen rond de
landbouw zijn aan het veranderen,
zegt hij. Dat zie je aan de Rabo-

In supermarkt telt toch vooral prijs van het vlees
Veehouderij Wetenschappers twisten over milieuvoordeel van Brabants verbod op megastallen

Noord-Brabant stopt met
schaalvergroting in de
veehouderij. Wat betekent
dat voor het milieu, voor
agrarische bedrijven en
voor de consument?

Overijssel en Limburg beducht voor Brabantse ‘i nva s i e ’
De provincie O ve ri j s s e l zit niet te
wachten op Brabantse boeren
die in hun eigen provincie niet
mogen uitbreiden. Gedeputeer-
de Piet Jansen (CDA, Land-
bouw): „Mocht het zo zijn dat
het aantrekkelijker is voor
Brabantse boeren zich te vesti-
gen in Overijssel, dan treffen we
maatregelen.” Maar het nieuwe
Brabantse beleid lijkt „groten-
deels overeen te komen” met
het beleid dat Overijssel al voert.
Een woordvoerder van de pro-
vincie G e l d e rl a n d geeft aan dat
de regels voor vestiging en uit-
breiding van boerenbedrijven

zelfs strenger zijn dan die in
Brabant.
In Gelderland en Overijssel zijn
de afgelopen jaren tienduizen-
den handtekeningen verzameld
tegen de komst van megastal-
len. In beide provincies leidden
deze burgerinitiatieven nauwe-
lijks tot wijzigingen.
L i m b u rg kent geen maximum-
grootte voor stallen in land-
bouwontwikk elingsgebieden.
Die wordt door de gemeenten
bepaald, laat een woordvoerder
weten. Bij Statenleden van on-
der meer GroenLinks en D66 be-
staat bezorgdheid over een mo-

gelijke Brabantse „i nv a s i e ”. Sta-
tenlid Paul Wessels (D66) noemt
het „niet slim” dat nu de situatie
is ontstaan dat op de ene plek
iets niet mag wat tien kilometer
verderop wel is toegestaan.
In G ro n i n ge n zijn sinds vorig
jaar nieuwe intensieve varkens-
houderijen en kippenmesterijen
niet welkom, melkveehouderij-
en wel. Bestaande pluimvee- en
varkensbedrijven mogen wel
worden uitgebreid. In Fri e s l a n d
is er nog geen verbod, maar
speelt de discussie wel.

Annette Toonen en Karin de Mik

bank, die steeds minder graag in-
vesteert in megastallen. Dat zie je
aan Albert Heijn dat diervriende-
lijker geproduceerd varkensvlees
in de schappen legt. En nu stuurt
Noord-Brabant, de bakermat van

de intensieve veehouderij, veehou-
ders bij. „De politiek zegt voor het
eerst: ‘We kunnen het niet aan de
boeren overlaten’. Er komt een
einde aan de tijd dat boeren het
voor het zeggen hadden.”

Van der Ploeg noemt de beslis-
sing van de provincie een eerste,
heel belangrijke stap naar een vee-
houderij die beter past bij Neder-
land en geen bedreiging vormt
voor de volksgezondheid. „Het is
een begin”, zegt hij. „Er moet nog
veel veranderen. Het antibiotica-
gebruik moet bijvoorbeeld ver-
minderen. En de totale productie
moet sterk worden terugge-
schroefd. Het is onbegrijpelijk dat
in een van de dichtstbevolkte ge-
bieden van Europa de meeste var-
kens worden gehouden.” Sturing
van de overheid zal in de komende
overgangsfase noodzakelijk zijn.

Er is afgelopen vrijdag, volgens
Van der Ploeg, geschiedenis ge-
schreven. „In navolging van Bra-
bant zullen andere provincies zich
afvragen: wat gaan wij doen? De
ministeries van Landbouw en
Ruimtelijke Ordening zullen de
regie op zich moeten nemen. Voor-
heen verwees Landbouw altijd
naar de markt, die alles moet rege-
len. Dat kan niet meer.”
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